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הזמנים האלה הינם לפי אופק ירושלים ת“ו

“וילך משה..”
כשה’ יתברך ברא את העולם הוא האציל נקודה אחת שהיא למעלה מספירת הכתר וממנה נמשכו כל הנשמות. כל 
אחד נברא מאותה נקודה וכל אחד צריך לראות איך להגיע אל אותה נקודה, לראות איך לחזור לשורשו ולהכלל 
בנקודה הזאת. כל החיים שלנו וכל הגילגולים שעברנו זה הכל כדי לעלות לאותה נקודה פלאית שהיא האות “יוד”, 
ולכן אנחנו נקראים יהודים על שם ה”יוד”. כל היהודי זה נקודה פשוטה זה נקודה קטנה, כל אחד צריך לראות 
שכל המהות שלו, שכל המציאות שלו תהפוך לנקודה פשוטה, לאות “יוד”. אומר רבי פינחס מקוריץ “מה פירוש 
האות יוד, מה פירוש הנקודה הזאת של הכתר”?  כתר פירושו “אין” ומי יכול לזכות לכתר? רק מי שהוא בענוה. וזה 
שכתוב “וילך משה” לאן משה הולך? משה הולך להכלל בשער החמישים, משה הולך להכלל ב”נון” שערי בינה, 
משה הולך לעלות לדרגות הכי גבוהות, ולכן אמר להם משה “לא אוכל עוד לצאת ולבוא” )לא’, ב’( מסביר רבי נחום 
מטש’רנוביל – משה רבינו עולה עכשיו לשער החמישים, שזה למעלה מספירת החכמה, זה עתיקא סתימאה! זה 
למעלה מכל שכל, מכל דעת, וכיון שמשה עולה לכזאת דרגה גבוהה שהוא לא יוכל עוד לרדת ממנה אז הוא אומר 
“לא אוכל עוד לצאת ולבוא”. משה התעלה מיום ליום עד שהגיע לארבעים ותשע שערים, בדרגה הזאת עוד היה 
אפשר להשיג בו איזה השגה, אפילו שקרן עור פניו עוד היה אפשר לראות אותו  עם מסוה על הפנים, אבל עכשיו 
שהוא הולך להגיע לשער החמישים הוא הולך להכלל בשער החמישים בדרגה הכי גבוהה הוא כבר לא יוכל “לצאת 
ולבוא” כבר לא יוכלו להשיג בו שום השגה, כבר לא יוכלו לראות אותו כי הוא הולך להיכלל באין סוף. וכל זה הוא 

זכה ע”י ה”אין”, ע”י הענוה שלו, כי אי אפשר לעלות מדרגה לדרגה כי אם ע”י ענווה. 
אדם לא מרגיש שיש לו גאוה, הוא אפילו לא יודע את זה! הוא מרגיש שהוא יותר חכם מכולם, הוא יותר פיקח 
מכולם. כתוב באגרת הרמב”ן “הלא החכמה לה’ הוא” הכל זה מה’, אתה חכם זה מה’! אתה מדבר זה מה’! אתה 
חושב זה מה’! כל מילה שלך זה מה’! זה לא ממך! מה אתה מתפאר? אם נולדת חכם אתה צריך לדעת שהחכמה 
שנולדת איתה אתה לא תקבל עליה שום שכר, אדם יכול להיות הלמדן הכי גדול, החכם הכי גדול, אם הוא לא 
עובד על מידת הענוה על ה”אין” והוא מתגאה בחכמה שלו, מהשמים יגיע לו גהינם על החכמה הזאת. החכמה זה 
לא שלך! אתה קיבלת את זה מתנה מה’, מה אתה מתפאר? לא עבדת על זה, לא השקעת בזה, יש יהודים שהם לא 

כל כך חכמים, לא כל כך למדנים, אבל הם עוברים יסורים נוראים והם מחזיקים את כל העולם.
יהודים נקראים על שם ה-”יוד” וכשכותבים בחומש שני “יודים” ביחד ) י-י (, זה נקרא שם “הויה” זה נקרא שם 
“הויה”  זה נקרא שם  אז  יושבים ביחד, מדברים ביחד, מתחזקים ביחד,  יהודים  יודים, שני  וזה מרמז ששני  ה’, 
מאיר עליהם שם “הויה”. מסביר הרבי מפשיסחה – כשאתה כותב ספר תורה, כל אות אתה יכול להגדיל אותה 
כמה שאתה רוצה, אתה יכול להגדיל את האות “ב” כמה שאתה רוצה, אתה יכול לכתוב “ב” ענקית “א” ענקית, 
“ל” ענקית “ת” ענקית, “ש” ענקית וכו’, אבל את האות “יוד” אי אפשר להגדיל, היא תמיד צריכה להיות קטנה, אם 
תגדיל את היוד זה כבר יצא “ר” זה כבר יוצא אות אחרת, זה כבר פסול! אם האות יוד טיפה גדולה כל הספר תורה 
נפסל, אם אדם הגדיל טיפה את האות יוד הוא פסל את כל הספר תורה. ולכן נקראים יהודים על שם ה”יוד” שהיא 
האות היחידה שאי אפשר להגדיל אותה. אדם צריך לדעת אני ה”יוד”! אני האות הכי קטנה, אני כלום, “אין”, אדם 
צריך לדעת שכל יהודי הוא יותר גדול ממנו, אם אתה תתחיל להגדיל את כולם, תתחיל להגדיל כל יהודי ויהודי, 
תתחיל להגדיל את ה”א” את ה”ב” את האות “ג” תתחיל להגדיל את כל היהודים. אם אתה תעשה את כל האותיות 
גדולות אז גם אתה תגדל. אם כל האותיות גדולות אז אפשר להגדיל גם את האות “יוד” לא יפסל הספר תורה, 
כמה שאדם מגדיל כל יהודי ויהודי ומקטין את עצמו, אז ככה הוא יותר גדול, ואת זה גילו לנו כל הצדיקים הבעל 
שם טוב וכל תלמידיו, שצריך להאמין באמונה שלמה שאני באמת “יוד” קטנה, אפס אפסים, הכי קטן מכולם הכי 

נמוך מכולם.   

רבונו של עולם 
זכני לראות 

שיפלותי באמת, 
זכני לענווה 

אמיתי ולשיפלות 
אמיתית עד 
שאהיה שפל 
בעיני למטה 

ממדרגתי 
השפלה מאוד, 
ולא אטעה את 
עצמי ח”ו שיש 

לי כבר איזה 
מדרגה או מעלה, 
זכני ששיפלות 
וענווה יהיו מנת 

חלקי ואהיה 
כמשה רבינו 
עליו השלום, 
שמעולם לא 
החזיק טובה 

לעצמו ומיעט 
את ערכו מיום 
ליום עד שזכה 
להיכלל באור 

אין סוף



 

הוא רבינו - מקור חכמהפרפראות לתורה

הקב”ה הוא כל כך גדול, הוא נמצא בכאלה עולמות 
חור  לכל  נכנס  קטן,  כזה  גם  הוא  אבל  עליונים, 
וסדק, הוא שוכן אצלנו בתוך כל מחשבה ומחשבה, 
כל פרט הכי קטן אפשר להגיד שזה בזכותו יתברך, 
לכל  אתי  הולך  אותי,  מלווה  ה׳  יתברך.  בעזרתו 
המקומות, בכל מקום שאני נמצא ה׳ הולך אתי, גם 
במקומות הכי נמוכים. גם בחלל הפנוי שזה מקום 
ששם לא רואים את ה’, לא מרגישים אותו. גם שם 
והכל  לי  הולך  לא  והכל  כלום  מרגיש  לא  כשאני 
ואני לא מרגיש כלום.  לי  והכל מקולקל  לי  שבור 
שהיא  האמונה  מידת  לי  נשארת  זאת  בכל  אבל 
היסוד של כל הבריאה כולה כי ה׳ ברא את העולם 

בכל מקום שאני נמצא ה’ הולך אתי

לבד

בְנֵי מָרוֹן” )ראש השנה פרק א(, ומפרש ר’ עובדיה מברטנורא: “ככבשים  אֵי הָעוֹלָם עוֹבְרִין לְפָנָיו כִּ ל בָּ נָה כָּ ָ ראֹשׁ הַשּׁ מובא במשנה “בְּ
הללו שמוציאין אותן בפתח קטן זה אחר זה לעשרן, ואין שנים יכולים לצאת כאחד”.

מבואר אם כן שבראש השנה, ביום הדין, האדם עומד לבדו לפני בורא העולם ואין אדם אחר יכול לעבור עמו שם. ובדבר זה טועים 
רבים שבאים אל הקיבוץ הקדוש אצל הצדיק שיודע לעשות ראש השנה, וסוברים שהצדיק עושה בעבורם את העבודה ומעביר אותם 

בדין באיזו דרך נעלמת הידועה רק לו, ובאמונה זו הם באים לפני המלך בלב שקט ובוטח.
והנה בודאי כך הוא, שהצדיק - כמו אותו רועה המעביר צאנו תחת שבטו – מעביר ומלווה כל אחד ואחד אל יום הדין להעבירו ולדונו 
לכף זכות. עם כל זה אין הוא מכסה על פשעינו ואינו ממעיט מעוצם החיוב של כל אחד ואחד להכין את עצמו בבואו לעמוד לפני 

המלך בדין. 
וכך הוא באמת גם בכל השנה ובכל החיים, שכל אחד במצוקות ובהרפתקאות העוברים עליו חש שהוא לבד. אחרי כל התפילות 
שהוא מתפלל וההשתדלות שהוא עושה להמשיך ישועות, עם ההתבודדויות שלו והתיקון הכללי שהוא אומר אלף פעמים וכל העצות 

הקדושות שהוא מצליח להתחבר ולקיים אותן, נדמה לו שהצדיק עזב אותו ואינו מושיע לו. נדמה לו שהוא לגמרי לבד.
התחושה הזו והעמידה הזו מול ה’, עם חוסר האונים הנלווה לזה, הוא אחד מהלימודים הגדולים והחשובים ביותר שהצדיק מלמד 

אותנו: אתה לבד! אתה לגמרי לגמרי לבד! 
מסופר על זוג חשוכי בנים שבאו לרבי שלהם בבקשה שיתפלל עליהם שייפקדו בבנים, והרבי דרש סכום עצום על פדיון נפש. ביקש 
האיש על נפשו – אולי יוכל הרבי להקל מעט מעליהם כי אין ביכולתם בשום אופן להשיג סכום גדול כזה, אבל הרבי סרב ודרש דווקא 
את אותו הסכום . משראתה האשה שאין להם מה לעשות בעניין אמרה לבעלה: ‘בוא נלך, הקב”ה יושיע לנו גם בלי הרבי’. קפץ הרבי 

בשמחה וקרא: ‘עכשיו נושעתם’!
כי כן הדבר, אחרי כל הגדולות והנוראות שהצדיק עושה עם כל אחד מאנשיו להנטותו לחיים, אין הוא לוקח מהאדם את מקומו, 
לעשות בשבילו את מה שמוטל עליו לעשות בעצמו. הוא מלמד אותנו לבוא לפני ה’ כדלים וכרשים, להתחטא לפניו יתברך כבן 
המתחטא לפני אביו ולפעול כך אצלו יתברך את כל צרכינו. וכשאדם בא כך אל המלך למשפט, גם אם אמנם כל זה נעשה בקטנות 

דקטנות, אז באמת הצדיק בדרכו הנעלמת הידועה רק לו מוציא משפטנו לאור, לדוננו לחיים טובים ולשלום.

בראש השנה ישבו שני חסידים בפינת בית מדרשו של כ”ק מרן אדמו”ר מהר”ש זיע”א, ושוחחו בניהם בלחש. 
שלח מרן מהר”ש את בנו מרן מהר”י זיע”א, כדי להקשיב לשיחתם של שני החסידים הללו. הבן התקרב ליד 
שני החסידים, מבלי שישימו לב שמקשיבים לקולם. והנה, נשמע אחד החסידים אומר: אוי! ראש השנה היום! 
במה אנו באים לפני מלך מלכי המלכים הקב”ה, הבוחן כליות ולב, ביום הדין הגדול והנורא...? נאנח חברו עמו, 
ושניהם שקעו בדממה עמוקה, והתבוננו ארוכות זה בזה בשתיקה זועקת. כאשר שב מרן מהר”י, וסיפר לאביו 
על עיסוקם של שני החסידים ודבריהם, סיפר לו אביו, כי באותה שעה ששני החסידים הללו דיברו איש אל 
אחיו, היה קטרוג גדול בשמים. על כל דברי הסנגוריה הביא המקטרג תשובות נחרצות להאשים את ישראל, 
חס וחלילה. כאשר ניסה הסניגור לספר כי היהודים נותנים צדקה, השיב השטן כי גם הגוים נותנים, ואף הביא 
גדולה  הגוים. לפתע, עלתה אנחה  ישראל הביא השטן דברים טובים אצל  ראיות לכך. על כל דבר טוב של 
ואמר:  הסניגור,  מיד קם  ופשעיהם.  אלו, בשל חטאיהם  יהודים  והנדכא של  הנשבר  וכבדה, שיצאה מלבבם 
ריבונו של עולם, אין לך אומה ולשון אשר ליבם נשבר בקרבם מפני שחטאו לך. “לב נשבר ונדכא, אלוקים לא 
תבזה”. את הזכות הזאת של “לב נשבר” יש רק ליהודים. מול טענה זו נשתתק השטן, ונסתתמו טענותיו. )יהי 
רצון מלפני אבינו שבשמים, שבזכות לימוד התורה, התפילות והצדקות שאנו מקיימים, יסתתמו טענותיו של 

השטן על ישראל, ונכתב ונחתם כולנו, לחיים טובים ולשלום, אמן כן יהי רצון(. )בני ציון(

“לב נשבר ונדכה אלוקים לא תבזה”

כדי שידעו ממנו. ואיך ידעו ממנו? עם שכל לא ידעו 
ממנו. רק עם אמונה. אם האדם בתוך העולם הזה 
נאבק כדי למצוא בתוך החלל הפנוי את האמונה, 
אור  טיפ-טיפת  רואים  ניגון.  יוצר  בעצם  הוא  אז 
בתוך החלל הפנוי רואים ולא רואים, וכך מתהווה 
הניגון. לעתיד לבוא, אחרי 120 שנה, הניגון יהיה: 
באופן הזה, כאן כשלא ראיתי כלום זה היה ה׳ וגם 
שם ושם, כשהיה קשה, כשהיה ממש נורא ואיום, 
זה היה ה׳ שהיה אתי. ה׳ היה אתי פה וה׳ היה אתי 
שם. זה יהיה כזה עונג לשחזר הכל ולראות את כל 
היה  ה׳  איך  ולראות  הפנוי  בתוך החלל  המאבקים 

אתנו בכל רגע ורגע.

פעם נכנסה אישה אחת לחדרו של הצדיק מאפטא, ובקשה להניח על שולחנו 
יניח  שלא  למשמשו,  רמז  הצדיק  אולם  החסידים.  כמנהג  בקשות”,  “פתקת 
לאישה להתקרב אל שולחנו, וקרא כלפיה בנימה של תרעומת: הרי אתמול 
ביתי?!  מפתן  את  לעבור  הזה  היום  מעיזה  את  וכיצד  פלונית,  עברה  עברת 
האישה החווירה לשמע גערת הצדיק, אך מיד התאוששה מן התדהמה שאחזה 
של  העבירות  כל  את  יודע  הקדוש-ברוך-הוא  דומעות:  בעניים  ואמרה  בה, 
כל אדם ואדם, ובכל זאת אינו מבייש את החוטא, ואף מזכה אותו במחילה 
יכול להתאפק מלגלות  ועוון. ואתה, הרבי מאפטא, אינו  וכפרה על כל חטא 
חרפתה של אישה מסכנה, המבקשת סליחה ומחילה על חטאה?! הצדיק לא 
השיב דבר לאישה באותו מעמד, אלא רמז למשמשו שיטול מידה את “פתק 
הבקשות”, ותוך כדי עיון בכתוב, זלגו עניו דמעות מרוב התרגשות... וכשסיפר 
אחר-כך את המעשה באוזני תלמידיו ומקורביו, העיר במנוד ראש: מעולם לא 
זו, שצדקה בכל מילה שהשמיעה  ניצחני אדם בדברים, אלא אישה פשוטה 

באוזני היום הזה... )בני ציון(

“נא אל תבישנו”

“אם יהיה נדחך בקצה השמים  משם יקבצך ה’ אלקיך” )ל’,ד’(
תהיה  אם  מבעיא  לא  פירושו,  דהכי  טוב  שם  הבעל  בשם  שמעתי 
הוא  אם  אפילו  אלא  טוב,  הוא  וודאי  אז  שמים  לשם  כולו  התשובה 
רק מחצה על מחצה, ויש בו בחינה וכוונה שלא לשם שמים גם כן, 
כגון שאומר במחשבתו הלא אני מיוחס ועשיר ובן טובים ובעל מדות 
טובות, אם אקבע גם עתים לתורה, וודאי אז יהיה לי שם טוב וכו’, ויש 
בו קצת כוונה לשם שמים, כגון לפרנס מי שלומד עמו, וזהו שאמר 
“אם יהיה נדחך”, פירוש, שגם בתשובתך תהיה נדח, ושלא בשלימות 
שמים,  לשם  יהיה  אחד  בקצה  פירוש,  השמים”,  “בקצה  אלא  גמור, 
אפילו הכי “משם יקבצך ה’ אלקיך”, כי מתוך שלא לשמה יבא לשמה. 

)בעל שם-טוב(

איך לזכות ביום הדין?
יודע אני  הצדיק רבי נפתלי מרופשיץ אמר פעם באחת מדרשותיו: 
שאתם, כמו כולם, מבקשים לזכות בימים אלה בדין לפני מלכו של 
עולם. יש לי, אפוא, בשבילכם עצה פשוטה בתכלית הפשטות: על כל 
אחד מכם לקבל על עצמו, שלפחות שלשה ימים לפני ראש השנה יום 
הדין, הבא עלינו לטובה, יהא נזהר מלעבור כל עבירה. שכן, חכמינו 
ז”ל אמרו במסכת ברכות )א’ עב’(: “רשעים - .יצר רע שופטם”. וכוונת 
המאמר היא, שהרשעים, הנכשלים בחטא, נידונים אחרי כן, על-ידי 
אותו יצר הרע, שהסית אותם לחטא. והנה, קיים פסק הלכה במשנת 
סנהדרין )ג’ ה’(, ששונא אסור לו לישב בדין)להשתתף במשפט(. ועל 
שלשה  עמו  דבר  שלא  “כל  המשנה:  משיבה  שונא?  איזהו  השאלה, 
ימים באיבה)מחמת איבה ושנאה(. ואם כך הוא - סיים רבי נפתלי - 
מוכח אפוא בעליל, שבשעה שלא יהא לאדם כל מגע ומשא עם יצר 
הרע, שלשה ימים רצופים לפני יום הדין - יהא דינו של יצר הרע כדין 
שונא, שאסרו עליו לישב בדין. ובאין קטגור שיקטרג עלינו - נכתב 

ונחתם כולנו כאחד, לאלתר, לחיים... )בני ציון(


